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I když jsou lidé v životě úspěšní, mohou mít ve svých životech nějaké to “ale”. 

Někdo je třeba výborný a známý kytarista, ale dlouhodobě trpí pískáním v uších. 

Jiný je oblíbený a schopný bavič a komik, ale v soukromí se potýká s 

alkoholismem. Nebo mu zjistili vážnou chorobu. Za fasádami úspěšných životů 

se mohou skrývat různé problémy a rozmanitá trápení. Bylo tomu tak i s 

Námanem. Také v jeho úspěšném životě bylo jedno nepříjemné “ale”. Náman 

měl vysoké postavení, byl generálem, vrchním velitelem aramejské (syrské) 

armády. Navíc byl ve velké vážnosti u svého pána, aramejského krále. Doslova 

tu o Námanovi čteme, že “byl muž velký před pánem jeho” (v. 1). Důvodem 

Námanovy oblíbenosti u krále bylo, že skrze něho dal Hospodin Aramejcům 

vítězství. Snad se jednalo právě o vítězství nad Izraelskou armádou, při němž 

zemřel izraelský král Achab (1Kr 22,29-40). Podle židovské tradice byl právě 

Náman oním lučištníkem, který tehdy krále Achaba smrtelně zasáhl svým šípem 

(1Kr 22,34). Náman byl tedy vážený, odvážný a silný muž, neohrožený válečník, 

ale … byl malomocný. Uvedená skutečnost jistě zkazila radost ze všech úspěchů 

nejen jemu, ale i všem, pro které byl důležitý. V jeho případě se mohlo skutečně 

jednat o malomocenství, lepru. Tedy o nemoc, která se projevuje například 

všelijakým znetvořením povrchu těla (např. v obličeji, na končetinách), případně 

kožními vředy. Slovo v hebrejském textu však může označovat i jiné kožní 

choroby, jako je například lupénka, nebo ekzém. Ať už šlo o jakoukoli z těchto 

nemocí, byla pro Námana velkým trápením. Možná i vás trápí nějaká nemoc. 

Malomocenství je však v Bibli rovněž obrazem jistého “ale”, které hyzdí životy 

nás všech. V Bibli se to nazývá hřích. Hřích spočívá v tom, že děláme věci, které 

bychom dělat neměli, a neděláme věci, které bychom dělat měli. Jde o záležitosti, 

které tíží naše svědomí. Špatné způsoby jednání, do kterých jsme zapleteni a 

nevíme, jak z nich ven. 

S každým svým “ale” můžeme přijít k Pánu Ježíši Kristu. Právě tak jako 

Náman přišel se svým malomocenstvím k muži Božímu, proroku Elíšovi. Vidíme 

ale, že než Náman k prorokovi skutečně přišel, a než skutečně dal na jeho radu, 

byl to určitý proces. Byla to cesta, kterou mu Bůh pomohl nastoupit a na které 

mu pomáhal překonávat překážky. K zahájení záchrany velkého muže (v. 1) 

použil Hospodin malé děvčátko, izraelskou otrokyni Námanovy ženy. Tahle malá 

holka věděla, co velký generál nevěděl. Věděla o proroku, který by mohl 

nemocnému pánovi pomoci. Možná si připadáte malí a slabí, ale když někomu 

povíte o Kristu, Bůh to může použít. Třeba jako kamínek v mozaice záchrany 

toho člověka. Dívka pověděla o Elíšovi své paní, Námanově manželce, a tak se 

informace dostala až k aramejskému králi. Vypravil Námana do Samaří s velkým 

bohatstvím a úředním dopisem. Žádal v něm izraelského krále, aby Námana 
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zbavil malomocenství. To bylo samozřejmě nedorozumění a jedna z překážek na 

cestě k řešení problému. Po přečtení dopisu Izraelský král roztrhl své roucho na 

znamení zděšení. Domníval se, že jde o cílenou provokaci od nepřítele. Může se 

stát, že v dobré víře hledáme pomoc na špatné adrese. Třeba u lidí, kteří vlastně 

o Kristu nic moc nevědí, nebo s ním nepočítají. Asi tak jako izraelský král v tu 

chvíli nepočítal s Elíšou. Prorok ale poslal králi vzkaz, aby Náman přišel k němu. 

Generál tak měl poznat, že v Izraeli je prorok, tedy někdo, skrze něhož mluví a 

jedná Bůh. Elíša byl totiž muž Boží, Boží člověk. Když věříme v Božího Syna, 

můžeme se takovými Božími lidmi stávat i my. Ostatní lidé se v nás mohou 

setkávat s Bohem. Když ale Náman konečně dorazil k Elíšovu domu, objevila se 

další překážka. Způsob uzdravení byl totiž jiný, než jaký si Náman představoval. 

Prorok k němu ani nevyšel ven. Poslal pouze vzkaz, že generál se má sedmkrát 

ponořit do Jordánu a bude čistý. Námana to vysloveně naštvalo. Hospodin si však 

použil jeho služebníky, kteří mu domluvili, takže nakonec proroka poslechl. 

Musel překonat svoji pýchu. Bůh nám ve své zvěsti o Kristu dává velmi prosté 

pokyny. Máme přehodnotit své činy, odvrátit se od zla, prosit Boha za odpuštění. 

A věřit zprávě o Božím synu, který za naše hříchy položil život. Může pro nás 

být těžké tak prostý způsob záchrany přijmout. Když si ale dáme říct, zakusíme 

divy. 

Když uvěříme Kristu a necháme se vést jeho slovem, stanou se z nás noví 

lidé. Po sedmém ponoření v Jordánu byl Náman jako znovuzrozený. Jeho tělo 

bylo jako tělo “malého chlapce” (v. 14 ČEP), tedy měl kůži zdravou jako mladý 

chlapec. Podobal se tak malému děvčátku (v. 2), které bylo otrokyní v jeho domě 

(v hebrejštině zní “malé děvčátko” a “malý chlapec” velmi podobně, rozdíl je 

pouze v rodu). Navíc si ale uvědomil, že Hospodin je jediným skutečným Bohem. 

Když zjistil, že za uzdravení nelze zaplatit penězi, požádal o to, aby si mohl vzít 

domů kousek Hospodinovy země. Měl patrně v úmyslu postavit si doma na této 

zemině, nebo přímo z ní, oltář. Na něm chtěl Bohu obětovat. Rozhodl se, že 

nadále bude uctívat výhradně Hospodina. I nám Bůh nabízí záchranu z hříchů 

zadarmo, z milosti (sr. Ř 3,24). Nemůžeme za ni zaplatit svými dobrými skutky, 

ani finančními dary. Avšak když nás Pán Ježíš uzdravuje, mění nás v nové lidi. 

V lidi, kteří Boha milují a chtějí žít pro něj. Námanovi prakticky došlo něco, co 

většině tehdejších Izraelitů nedocházelo. Nedocházelo jim, jak vzácný a velký je 

Hospodin, že je to jediný Bůh. A tak ho nectili naplno a modlili se i k jiným 

bohům. Neuniká někdy i nám, jak vzácný a jedinečný je náš Pán Ježíš Kristus? 

V životech úspěšných lidí mnohdy bývá nějaké “ale”, skryté trápení. Může 

tomu tak být i v našich životech. Navíc v životě každého z nás je jedním 

závažným “ale” náš hřích. S každým svým “ale” můžeme přijít k Pánu Ježíši 

Kristu. Naše cesta ke Kristu může být spletitá, mnohdy potřebujeme překonat 

nedorozumění a pýchu. Bůh nám tu pomáhá svým domlouváním a 

povzbuzováním. Když uposlechneme Kristovy rady, stanou se z nás noví lidé. 

Pojďme tedy ke Kristu s každým svým “ale”. 


